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jBoard of Education" van de „I^or'thetn Baptist 
Convention" een lezing over den algemeenen toe
stand van het hooger onderwijs. De kleinere ker
kelijke coneges hebben het, zoO' bewees hij met 
de stukken, moeilijk te verduren. Ze worden eigen
lijk door de groote staatsuniversiteiten verdrongen. 
Toch kan men in de staatsuniversiteiten niet veel 
godsdienst invoeren. Hij wilde dus de kleine ker
kelijke scholen samensmelten in enkele grootere 
scholen. 

Dr John A. Mackay, president van Princeton 
Seminary, zag den toestand ook donker in. Voor 
hem scheen liet hoofdmiddel ter verbebering te 
bestaan in de versterking der theologische scholen. 
Ook verheugde hij zich in het feit dat men aan 
Princeton Universiteit (niet de theologisclie school) 
een leerstoel voor den godsdienst wil oprichten. 

Dr William F. Sunday, een Lutliersch predikant 
van New-York, wilde allen nadruk leggen op de 
opvoeding in het huisgezüi. Hem werd gevraagd, 
of hij ook iets kon vertellen van de „Missouri 
Synod" Luthersche Kerk, die ör Christelijke scho
len op na houdt. Hierop gaf hij ten antwoord 
dat hij er natuurlijk wel van had gehoord, maar 
dat hem zooiets als aparte Christelijke scholen 
niet interesseerde. De democratische ideei van de 
scheiding van school en staat eischte nu eenmaal 
de publieke lagere school. 

In den namiddag presideerde Principal Richard 
Davidson van het Emmanuel College (theologische 
school) in Toronto, Canada. Het onderwerp voor 
bespreking was zoo typisch amerikaanseh dat ik 
niet kan nalaten het even in het Engelsch neer te 
schrijven: „Are religious Values Adequately Re
presented in Public Education"? Men pleegt nog 
al veel van r e l i g i o u s v a l u e s te spreken 
onder ons. „Religieuze waarden", wat voor din
gen zijn dat nu eigenlijk? Dat weet niemand; en 
daar vraagt ook niemand naar. Het zou onfat
soenlijk zijn daar in het publiek over na te Vragen. 
Toch werd er den geheelen middag over ge
oreerd. 

Dr F. Ernest Johnson van de „Federal Council 
of Churches of Christ in America" gaf een inlei
ding over het bovengenoemde onderwerp. Wat 
hij te zeggen had, ben ik nu, helaas, vergeten. Ik 
haast mij dus het werkelijk nieuwe voorstel van 
dr H. Paul Douglass, redakteur van het grootsch 
opgezette linksch moderne kwartaalschrift „Gliris-
tendom" door te geven. Hij zag de religieuze waar
den werkelijk bedreigd in de publieke school. Er 
moest iets gedaan. Er moest, meende hij, een 
samenwerking komen tusschen de kerken, in het 
bizonder de predikanten, en de „community spi
rit". Dat is weer iets geestelijks, waar mijn arme 
^%de^landsclle lezers, naar ik vrees, niet al te veel 
van weten. Is daar ook zoo iets als de geest van 
Zierikzee of de geest van Enumaül? Ik meen van 
wel. Nu, zoo is er ook een „community spirit". 
Deze „community spirit" komt dan tot uitdruk
king in de publieke school. De onderwijzers in die 
publieke school zijn immers zelf ook door de 
„community spirit" bezield. Als de predikanten 
en de kerken nu die „community spirit" eens 
goed van den godsdienstigen geest konden door
dringen, kon er nog veel gedaan om de „reli
gieuze waarden" in de publieke school te behou
den of in te dragen. 

Er was dus veel te genieten des morgens en des 
middags. Toch was de hoofdscliotel voor den 
avond bewaard. De avondvergadering hadi plaats 
onder leiding van Dean Luther A. Weigle, van de 
Yale Divinity School. De relativiteitsidee was des 
daags reeds veel hulde gebracht; des avonds ech
ter mochten we Dr Albert Einstein zelve voor 
ons zien optreden. Neen, gelukkig niet om over 
de relativiteit in de physica te spreken. Men zegt 
hier gewoonlijk dat er maar zes menschen ter 
wereld zijn die Einstein begrijpen als hij over de 
relativiteit in de physica spreekt of schrijft. Zijn 
onder-werp was ditmaal echter „Onderwijs en Vrij
heid". Hij wees op het groote voorrecht dat men 
in een democratisch land als Amerika heeft in 
vergelijking met Duitschland. Na hem sprak 
dr Thomas Mann, beroemd romanschrijver, die 
Duitschland heeft verlaten om Hitler's wil. Zijn 
onderwerp was „Christianity en Democracy", en 
2ijn betoog was anti-dictatoriaal. 

Dus zaten we den geheelen dag, niet als lafge-
vaardigden, want Westminster Seminary is een 
^an die achterlijke scholen die niet mee willen 
doen, om het alles aan te hooren. Dr van Dusen 
van Union Seminary te New-York was eigenlijk de 
^fpige, die wist den spijker op den kop te slaan. 
Hij zei dat alle onderwijs op God geriicht moest 
Wezen. Er was niets neutraal. Op het onderwijs
gebied zoowel als elders güig het om verschil
lende wereldbeschouwingen. Toch wist ook hij 
geen uitweg; immers als door en door modem 
theoloog heeft hij eigenlijk geen God die iets kan 
samenbinden. Dus liep alles op fiasco uit. De 
relaliviieitsidee in de theologie, ingevoerd te Prin
ceton niet door Einstein, maar door den vorigen 
president, J. Ross Stevenson, en doorgevoerd door 
aen tegenwoordigen president, d r Mackay, vierde 
ook nu weer hoogtij. 

Dr G. VAN TIL. 

STEMMEN U T 
ONZB !^S!J<I 

L. S., 
De quaestor van de Generale Synode van Amsterdam 

(1936) brengt ter kennis van. de Kerken en haar Depu-
taten, dat de rekening van genoemde iSynode op 1 Augus
tus a.s. Zal worden afgesloten; alle vorderingen moeten 
voor dien datum bijl hem zijn ingekomen, terwijl hij 
tevens dringend verzoekt de nog achtergebleven stortin
gen vóór dienzelfden termijn te doen plaats vinden. Na 
1 Augustus zullen door ,hem geen betalingen meer worden 
gedaan, maar komen alle uitgaven op de rekening van 
de Synode van Sneek. 

De Quaestor v.n.: 
Zwolle. K. DIJK. 
Giro-nummer van de Synode: 293195. 

Candidaten-overvloed. 
De Kerkeraad der Gereiormeerde Kerk van Temaard, 

bezwaard over den gang van zaken in onze kerkelijke 
wereld met, en mede ten gevolge van het optreden van 
het Comité „Overvloed van werk en werkkrachten", ja 
bezwaar hebbende tegen ffeze abnormale onkerkelijke 
nevenactie als zoodanig, hoe ook met anderen goede 
bedoeling, initiatief en ijver op zich zelf waardeerend, 

verzoekt (na 2 jaar tenslotte reclitstreeks en zelfstan
dig) de G-enerale Synode: 

1. een dringend woord te doen uitgaan tot veel meer
dere en meer algemeene activeering van kerkeraden 
van grootere en kleinere gemeenten, van meerdere 
vergaderingen en deputaten voor hulpbeh. kerken 
en kerkvisitatie, 
opdat meerdere predikantsplaatsen gesticht worden, 
nog vele vacante kleine kerken een Dienaar des 
Woords kunnen beroepen en zoo vele Cand. en 
Hulppredikers in het ambt gesteld worden en over
vloed van arbeid in en buiten onze kerken ge-
scliiede, amhteUjk en te beter geschiede. 

2. (Verzoekt) het initiatief te nemen tot en leiding te 
geven aan een radicale steunregeling in (de oude) 
kerkelijke banen, waarbij ook via een sterke Crene-
rale Kas de door meerdere grootere en financieel-
sterkere kerken, sterke classes en provincies de 
zwakkere meer meehelpen, opdat nood- en wan
toestanden worden voorkomen en eventueel weg
genomen. 

Namens den Kerkeraad van de Geref. 
Kerk van Temaard: 

(w.g.) Ds IJ. NAUTA, Praeses. 
A. BOUMA, Scriba. 

(Ingezonden, R e d a c t i e . ) 

Afmattingsmanoeuvres of -pogingen. 
Ds Boeijinga schrijft in „Haarl. KW.": 

Prof. Hepp nam in „Credo" over wat ik in ons 
nulmmer van 20 Mei schreef over het voorstel der 
classis Assen om zonder meer het promotie-ieoht 
aan de Theologische School toe t© kennen. Büji zelf 
voegde daaraan nog iets toe, dat een verklaring gaf 
van den titel die hij boven bet geheel plaatste: „Af
mattingsmanoeuvres". 

Ditzelfde woord, tusschen aanhalingsteekens, zet nu 
Prof. Schilder boven een artikel in „De Reformatie" 
en dan steekt hij van wal: „Het titelwoord is ontleend 
aan „Oredo", welk blad daarin een door Ds A. M. 
Boeijinga in „Haarlemsch Kerkblad" gebezigd woord 
(„afmattingspogingen") verscherpt". 

Ik stel er prijs op Prof. Schilder te doen weten, dat 
bij dit woord in mijin artikel niet heeft kunnen vinden; 
i t heb aoo'n woord niet gebruikt, olmdat dit aan de 
classis Assen min of meer oneerlijike methodes zou 
toeschrijven. 'En daartoe heb ik het recht niet. 

Ik dank ds B. hartelijk voor deze opmerkingen. Toen 
ik schreef had ik zijn artikel niet bij de hand, wèl dat 
van prof. Hepp. Ik ben blij, dat ds B. met mij' van oor
deel is, dat zelfs het minder scherpe, laat staan het 
scherpere woord (van prof. Hepp) de classis onrecht 
doet. Op de plaats waar ik schrijf, höb ik ook „Credo" 
niet bii de hand. Ik kan dus niet meer nagaan, of prof. 
Hepp een onjuiste weergave van ds B.'s meening gaf, 
dan vrel of ik die weergave verkeerd heb opgevat. In 
ieder geval ben ik ds B. dankbaar, en is een eventueele 
fout van ons blad hiermee wel hersteld. 

Voorts merkt ds Boeijinga op: 
Ik heb alleen er op gewezen dat het synodaal rap

port van 1936 het onverantwoord zou achten als de 
synode reeds thams weer onze kerken zonder nood
zaak ging bloot stellen aan een heftigen strijd als een 
zestal jaren geleden over dit ,punt in onze kerken is 
gevoerd. 

Van het voorstel van Assen is zulk een nieuwe strijd 
ongetwijfeld te verwachten. Daarom heb ik het, mede 
om de onrust die er reeds is, niet verstandig geacht er 
reeds nu weer mee te komen. 

Oip dat argulment van bestaande onrust antwoordt 
nu Prof. iSdhilder: „Zeiker, er is al onrust genoeg. 
Maar waarom moet Kamipen wachten tot dat er rust 
is? En wat heeft men (Assen. B.) misdaan? Blijkens 
artikel 141, acta 36, moet te Sneek toch gerapporteerd 
worden ten aanzien van de vraag, of er door onderling 
overleg een regeling of schikking kan worden gevon
den. Eén van beide: het antwoord zal bevestigend of 
ontkennend zija. Is het bevestigend, dan komt de 
zaak van zelf aan de orde (maar in een heel anderen 
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vorm dan waarin Assen ze aanhangig heeft geinsiakt. 
B.). Is het ontkennend, dan ligt de weg voor nadere 
besprelking dadelijk open". (Hier ziet Prof. Schilder 
een opening, die ik met geen mogelijkheid kan ontdek
ken, want de beperkte opdracht van de synode vaji 
Amsterdam wil het juist daarbij laten; vrordt zulk een 
schikking of regeling niet gevonden, dan is naar den 
geest van deze synode voorloopig alles weer van de 
baan. Natuurlijk heeft elke Ikerkeraad of classis of 
particuliere synode formeel het reöht om te allen 
tijde de heele zaak opoieuw weer aan te snijiden, doch 
dit reeds nu,, hangende het onderzoek, te doen, lijkt 
me ook nu nog zeer onverstandig. Men bederft daar
mee mieer dam men goed maakt. B.). 

Ik ben 't er niet mee eens. De opdracht van Amster
dam '36 werd juist gegeven naar aanleiding van wat 
op die synode aan de orde gesteld was: de algemeene 
vraag hoe bet stond met de „genoegzame eenparigheid" 
inzake dat promotiereoht. Die zaak is toen niet verder 
doorgepraat, omdat men wel eens kijken wilde, of er een 
middenweg te vinden zou zijn. Blijkt dit zoo, dan is er 
eenparigheid. Is het anders, dan komt automatisch de 
zaak weer aan de orde; de opdracht van '36 heeft de 
debatten, die' anders zouden gekomen zijn, o p g e 
s c h o r t , m a a r n i e t a f g e s t e l d . 

Tenslotte: elke synode kan weer opnieuw de . zaak 
entameeren. Anders zou met den moker der ontstente
nis van genoegzame eenparigheid alles kunnen worden 
neergeslagen, wat een aantal der afgevaardigden niet 
wil. 

Ds Dolleman contra ds Hagen. 
Ds Th. Delleman schrijft in „Kralingsche K.bode": 

De verantwoordelijkheid der doopleden ligt daar
in, dat God ook met hen Zijn verbond heelt (46). Het 
is naar de H. Schrift onmogelijk, dat de doop een zin
loos teeken zou zijn voor hen, die zioh later om den 
eisch des verbonds niet bekommeren (47). l e d e r e 
d o o p i s e e n e c h t e d o o p , omdat de doop 
de b e l o f t e verzegelt. 

Daarom treft dengene, die de belofte des verbonds 
veracht, d © v 1 o e k d e s v e r b o n d s. Er 
zijn ikindoren des Koninkrijks, die worden buiten ge
worpen. 

Wanneer deze grondgedachten worden aanvaard, 
zal men niet langer op een wijze, als nu wel geschiedt, 
opponeeren tegen de opvatting van tweeërlei verkie
zing en tweeërlei kinderen des verbonds. In het Mei
nummer van „Horizon" schreef Ds Hagen in een re
censie van mijn Doopboekje: „De Schrijver gaat dan 
wel onderscheiden tusschen algemeene en bijzondere 
verkiezing, en meent daarbiji zich op Calvijn te kunnen 
beroepen, maar dat is wel slecht gedocumenteerd". 

Ieder begrijpt, dat ik in dat eenvoudige doopboekje 
daarvoor geen argumenten behoefde noch mocht aan
voeren. 

'Ik zou dit echter niet geschreven hebben, als ik 
niet 'had mogen verwachten, dat ieder deze opvatting 
van Calvijn kende, -die reeds door Dr Mr Willem van 
den Bergb in zijn dissertatie: „Calvijn over het Ge-
nadeverb'ond" (1879) gedocumenteerd naar voren is 
gebracht en den laatsfen tijd meer dan eens uitvoerig 
is verdedigd. (Ik vertrouw daarom dat Ds Hagen zal 
inzien, dat zijn oordeel over mijn boekje ongegrond is.) 
En ik vertrouw, dat ds Hagen in zijn recensies, zoo

wel in „Delftsohe Kerkbode" als in „Horizon" wat voor
zichtiger zal g'aan worden, en bedenken zal-, dat reeds 
het karakter van beid© bladen daartoe uitnoodigt. Dte 
theologie staat niet stil, doch moet soms vooruit, soms 
naar de vaderen terug. 

De koek. 
Voor de zooveelst© maal heeft een kerkbod© het over 

„eenzijdigheid"; we laten dat nu verder maar loopen. 
Leuk evenwel is de manier, waarop ze nog altijd „ge-
teekend" wordt; zoo b.v. thans door ds H. Veldkamp, 
Sneek, in „Friesteh K.blad": 

Er bestaat in onze dagen groot gevaar voor een
zijdigheid, met name ten aanzien van de uitlegging 
van de Schrift en het formuleeren van de waarheid. 
Men staart zich dan blind op de eene zijde terwijl 
men vergeet, dat een medaille ook een keerzijde 
pleegt te hebben, en gaat zoodoende gelijken op Efraim, 
waarvan een der profeten in treffende beeldspraak 
zegt, dat het gelijk is aan een koek die niet is omge
keerd. Nu, men weet er alles van, hoe zoo'n koek er 
uitziet: aan de eene kant niet gaar, en aan de andere 
kant zwart gebrand. Indien iets duidelijk wordt, dan 
is het dus wel dit, dat terwijl de eenzijdige menscb 
op een zijde allen nadruk wil liggen, het droevige 
resultaat is, dat er van b e i d e kanten tenslotte niets 
terecht komt, want de zwartgebrande Ikant is heusch 
niet appetijteliaker dan de ongare. Aangezien er heel 
wat geblakerden en ongaren rondloopen, is het noodig 
dat w© telkens weer tegen deze zonde van eenzijdig
heid gewaarschuwd worden, en 'de Schrift doet dat 
ook herhaaldelijk. 

Ik heb al eens eerder over die koek-parabel gesproken. 
Men kan ze vinden in een gedrukte preek van prof. Hepp. 
Ik moge evenwel ds V. verwijzen naar de nieuwere exe
gese. Voor hem, die pas een heelen boom opzette over 
de exegese van „Waarheid en Vrede" is dat niet kwaad. 
Een goed middel tegen —i eenzijdigheid. 

Prof. Grosheide over promotiereoht. 

Prof. Grosheide aegt in „N.-H. KH ": 
Vooreerst, de kwestie van het promotiereoht van 

Kampen komt op de Synode aan de orde ingevolge op
dracht van de vorige Synode, is het nu goed gezien er 
toch nog een voorstel over in te dienen, dat doet men 
toch met andere punten ook niet? 
Naar mijn meening gebeurt dat herhaaldelijk. Nog in 

'36. Besloten was in '30 te doen rapporteeren over zelf
onderzoek. Niettemin kwam er nog nadien een voorstel 
Kuyper-Douma daarover in. Eir zijn meer voorbeelden 
te noemen uit de geschiedenis der laatste decenniën. 


